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Frýdecko-místecký 
veletrh 
Hala Polárka 
9.00 hodin

Okolo Bašky cestička 
Parkoviště  
pod přehradou Baška 
9.30 hodin

Baška na Bašce 
Areál přehrady Baška 
10.00 hodin

Letní koncert 
Parkoviště  
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19.00 hodin
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Poslední dny války  
v Bašce r. 1945

Ráno 5. května 1945 bylo už jen z dálky slyšet hluk války. Komíny bez kouře  
byly smutné, ze spálenišť trčely ohořelé zdi. Po utichnutí válečné vřavy 
se dali občané do práce. Byla vyhlášena pracovní mobilizace všech mužů 

a byly provedeny první záchranné práce. Vedle zničeného 
mostu přes řeku Ostravici byl postaven náhradní.

V neděli odpoledne Baška ztichla a zvroucněla. Odpoledne 
pohřbívali rudoarmějce, padlé při osvobozování obce spolu  
s místními občany, kteří zaplatili poslední dny války svým  
životem...

            Vypsáno z publikace: Baška, Kunčičky u Bašky, Hodoňovice

V pátek 5. května v 10.00 hodin si připomeneme 
72. výročí osvobození obce od nacistické okupace 
a zároveň památku padlých ve druhé světové válce na 
pietním aktu kladení květin u pomníků padlých v jed-
notlivých částech naší obce.
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Vážení spoluobčané,
květen je měsíc 

nerozlučně spjatý 
s láskou a mnozí 
z Vás jistě oslaví 
první máj, tradiční 
svátek zamilova-
ných, polibkem pod 
rozkvetlou třešní. 

Měsíc květen  
v životě obce je naplněn spoustou událostí, 
například „probouzením“ kempu u přehra-
dy Baška. Asi jste zaregistrovali, že zde 
probíhaly betonářské práce pro osazení 
nové vstupní brány. Pro zájemce o pobyt 
byly zakoupeny čtyři nové chatky, které 
jsou kompletovány a budou čekat na své 

první rekreanty. Věřím, že se nám tímto 
podaří přivítat v letní, dovolenkové sezoně 
další nové návštěvníky. Jednou z možností 
jejich odpočinku bude i možnost zapůjče-
ní si knih a časopisů z knihobudky, která 
bude umístěna v areálu přehrady.

Věřím, že pošmourné počasí květnových 
dní, které dle pranostik není vůbec na ško-
du, se „umoudří“ nejpozději 21. května, na 
kdy je plánován turistický pochod Okolo 
Bašky cestička. Na jeho startu v Bašce pod 
přehradou přivítají pořadatelé jistě mnoho 
účastníků, kteří se tak nenásilnou formou 
po připravené trase mohou kochat krásnými 
pohledy na naši rozkvetlou přírodu. A neza-
pomeňte, vážení občané, fotografovat! Víte 
přece, že Obec Baška vyhlásila Fotosoutěž. 
Mohou to být třeba právě Vaše nevšední 
záběry, které budou zdobit připravovaný 

stolní kalendář Bašky, jež se koncem roku 
dostane do každé bašťanské domácnosti.

Doufám, že i v sobotu 27. května zasvítí 
sluníčko a přiláká Vás na další ročník akce 
„Baška na Bašce“, kam jste všichni srdeč-
ně zváni.  Je pro Vás připraven bohatý pro-
gram a určitě si každý přijde na své. Na 
účastníky čeká také malé překvapení.

Po „ledových mužích“ v půli května 
převážně ženy jistě začnou zdobit okna 
svých domovů truhlíky s muškáty či ji-
nými letničkami, zahrádky začnou být 
pestřejší, začne na nich čilý ruch díky ko-
sení neustále rostoucí trávy, vesnice ožije 
svými neopakovatelnými zážitky.  Jaro je 
v plném proudu, proto přeji všem jeho co 
nekrásnější prožití, mnoho elánu v práci  
a pohodu v rodinném kruhu.

Irena Babicová, starostka

Úvodní slovo starostky
informace

Výpis z Usnesení 19. zasedání Zastupi-
telstva obce Baška konaného dne 16. břez-
na 2017

Zastupitelstvo obce projednalo
- nabídky na prodej pozemků a prodeje 

pozemků občanů na k.ú. Bašky a Hodo-
ňovic

Zastupitelstvo obce rozhodlo
 ¬ o uzavření Kupní smlouvy č. SM-
POZ32/1239 mezi Obcí Baška a Povodím 
Odry s.p,  jejímž předmětem je prodej po-
zemku p.č. 911/10 o výměře 197 m2 v k.ú. 
Hodoňovice, který je zastavěn vodním 
dílem „PB hráz na Ostravici km 29,850-
32,350“ do vlastnictví Povodí Odry, státní 
podnik za cenu stanovenou dle znalecké-
ho posudku č. 4230-60/2016, zpracova-
ného Ing. arch. Tomášem Rybkou, ze dne 
14. 9. 2016 ve výši 26 650 Kč.

 ¬ o nabytí nemovité věci – věcného prá-
va – zřízení věcného břemene k částem 
pozemků:

• parc. č. 2018, druh pozemku vodní 
plocha

• parc. č. 1936/3, druh pozemku ostat-
ní plocha

• parc. č. 1936/6, druh pozemku ostat-
ní plocha

• parc. č. 1936/7, druh pozemku ostat-
ní plocha

• parc. č. 1934/11, druh pozemku vod-
ní plocha.

 ¬ vše v k.ú. Baška, vlastník Povodí Odry, 
státní podnik, se sídlem Varenská 3101/49, 
702 00 Ostrava jako strana povinná, pro 
Obec Baška, jako stranu oprávněnou, a to 
věcné břemeno k trvalé stavbě „Chodník 
od hostince Bašťanka po bývalé brou-
zdaliště“ spočívající v umístění chodníku  
a parkoviště na částech výše uvedených 
pozemků v rozsahu dle situace, která je 
nedílnou součásti smlouvy.

 ¬ o poskytnutí jednorázového finančního 
příspěvku ve výši 36.000,- Kč, na úhra-
du pobytu paní Marty Nytrové, bytem 
Baška 371, 739 01 Baška v Domově 
pro seniory Frýdek-Místek, přičemž 

26.000,- Kč tvoří spoluúčast paní Ny-
trové Marty a 10 000,- Kč finanční spo-
luúčast obce Baška.

 ¬ o uzavření Smlouvy o spoluúčastí na 
úhradě nákladů za poskytování slu-
žeb sociální péče v zařízení – Domov 
pro seniory Frýdek-Místek, mezi Obcí 
Baška a Domovem pro seniory Frýdek-
-Místek, příspěvkovou organizací Frý-
dek-Místek, ul. 28 října 2155

 ¬ o uzavření Dodatku č. 6 ke smlouvě  
o úhradě finančního podílu na pořízení 
movitých věcí a služeb s tímto souvisejí-
cích z projektu Přeshraniční spolupráce  
v regionu Frýdlantsko-Horné Kysuce ze 
dne 20. 5. 2011, jehož předmětem je úpra-
va vzájemných práv a povinností v souvis-
losti s úhradou nákladů spojených se zajiš-
těním udržitelnosti projektu Přeshraniční 
spolupráce Frýdlantsko-Horné Kysuce

Zastupitelstvo obce Baška schvaluje
 ¬ návrh č. 1 logotypu obce Baška

Vypsal: Martin Čajánek, 
místostarosta obce

Výpis z Usnesení Zastupitelstva obce Baška
z radnice

Středa 10. května 2017:
KD Baška, 17 hod.

pro občany Bašky  
a Kunčiček u Bašky

Středa 17. května 2017:
Hostinec U Čendy, 17 hod.

pro občany Hodoňovic

Na setkání srdečně zvou starostka 
a místostarosta obce Baška

Setkání s občany se uskuteční
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Až přijde máj, vyženeme kozy v háj.
Je-li květen chladný, rok nebude hladný.
Je-li květen teplý a jasný, bude červen 
deštivý.
Je-li už máj zahradníkem, není stodol 
milovníkem. 
Je-li už máj zahradníkem, není zase rol-
níkem.
Je-li v květnu večer tráva zarosena, hoj-
ně bude vína, hojně sena. 
Jestli v máji neprší, červen to dovrší.
Jestliže v máji neprší, červen to přeruší.

Jsou-li májové hřiby červivé, bude suché léto. 
Kdo se v máji ožení, přivodí si soužení.
Když kvete bez, ať kvete víno.
Když máj vláhy nedá, červen se předá.
Když se v máji blýská, sedlák si výská.
Květen – čas z květin pleten.
Květen – lásky čas.
Květen vodu nosí, červen louky kosí.
Máj – od pece dál.
Pankrác, Servác, Bonifác jsou ledoví muži 
a Žofie je jejich kuchařka.

Květnové pranostiky

stav k 31.12.roku 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016

počet obyvatel 3 493 3 529 3 580 3 635 3 737 3 731 3 756 3 737 3 758

průměrný věk 39,78 39,85 40,01 40,05 40,29 41 41,5 41,42 41,82

nejstarší osoba 15.8.1913 13.2.1915 13.2.1915 13.2.1915 27.9.1920 27.9.1920 27.9.1920 27.9.1920 27.9.1920

nejmladší osoba 20.11.2008 15.12.2009 29.12.2010 16.12.2011 26.12.2012 16.12.2013 29.12.2014 20.12.2015 30.12.2016

počet mužů 1 744 1 761 1 787 1 820 1 879 1 869 1 886 1 887 1 887

průměrný věk 38,05 38,23 38,46 38,67 38,78 39,13 39,54 39,8 40,20

počet žen 1 749 1 768 1 793 1 815 1 858 1 862 1 870 1 883 1 871

průměrný věk 41,51 41,47 41,57 41,45 41,82 42,23 42,88 43,5 43,46

počet dětí do 15 let 514 516 527 541 562 552 548 560 563

mládež 15 - 18 let 150 153 143 182 113 107 106 101 98

dospělí 18 - 60 let 2 062 2 093 2 201 2 183 2 190 1 868 1 917 2 008 2 120

obyvatelé starší 
60-ti let 767 767 815 827 872 889 912 932 951

počet trvale obyd-
lených domů 996 1 019 1 047 1 065 1 093    1 163

Přistěhovalí 111 
(62M/49Ž)

127 
(61M/66Ž)

132 
(65M/67Ž)

133 
(67M/66Ž)

186
(101M/85Ž)

116 
(51M/65Ž)

128 
(65M/63Ž)

 130 
(62M/68Ž)

116 
(52M/64Ž)

Vystěhovalí 87 
(44M/43Ž)

82 
(37M/45Ž)

74 
(30M/44Ž)

85 
(45M/40Ž)

95 
(44M/51Ž)

94 
(47M/47Ž)

95 
(42M/53Ž)

101 
(47M/54Ž)

101 
(44M/57Ž)

narozeno 19 chlapců
9 děvčat

12 chlapců
19 děvčat

19 chlapců
16 děvčat

18 chlapců
17 děvčat

21 chlapců
12 děvčat

17 chlapců
14 dívek

14 chlapců
12 děvčat

10 chlapců
12 děvčat

41 
(23M/18Ž)

zemřelo 22 mužů
15 žen

19 mužů
16 žen

15 mužů
16 žen

14 mužů
21 žen

16 mužů
12 žen

22 mužů
14 žen

20 mužů
14 žen

24 mužů
13 žen

28 
(10M/18Ž)

Počet obyvatel v lokalitách 2015

Část obce Obyvatel

Baška 1 827 

Hodoňovice 699 

Kunčičky u Bašky 1 211 

Počet obyvatel v lokalitách 2016

Část obce Obyvatel

Baška 1 853 

Hodoňovice 694 

Kunčičky u Bašky 1 211 

Víte že…

V České republice žilo na konci roku 2016 
10 578 820 obyvatel, tedy o 25 tis více než 
na začátku roku 2016? Zahraniční migrací 
přibylo zhruba 20 tis obyvatel.

Statistika – obyvatelstvo Bašky
informace



Zpravodaj obce BaškaZpravodaj obce Baška

4

Život je pro mne něco jako uhořívající 
svíce. Něco jako úžasná pochodeň, která 
se mi na okamžik dostala do rukou a já ji 
chci donutit planout co nejjasněji, než ji 
předám dalším pokolením.

George Bernard Shaw

Ing. Zdeněk Kavka po vystudování vy-
soké školy začal pracovat jako důlní in-

ženýr na ostrav-
ských šachtách.  
V roce 1981 měl 
na dole těžký úraz, 
po kterém byl pře-
veden do invalid-
ního důchodu. 

V osmdesátých 
letech je zvolen 
poslancem (nestra-
ník) do zastupitel-

stva MNV v Bašce a jmenován do funkce 
předsedy komise výstavby v obci. Jeho 
velkým úspěchem, bylo dosažení zrušení 
zákazu výstavby rodinných domků v Ho-
doňovicích, který pro tuto lokalitu platil 
od šedesátých, což bylo důvodem odchodu 
mnoha mladých lidí z Hodoňovic.

Po roce 1989 je krátce místostarostou 
Bašky. V roce 1992 převzal funkci koordi-
nátora zpracování nového územního plánu 
obce. O roku 1993 byl jmenován kroniká-
řem obce a tuto činnost velmi zodpovědně 

vykonával šestnáct let. Podílel se na rea-
lizaci stálé expozice z dějin obce, která je 
umístěna na panelech v prostoru OÚ Baš-
ka. Byl spoluautorem publikace Baška-
-Hodoňovice - Kunčičky u Bašky vydané 
v roce 1998. Byl rovněž kronikářem Kaple 
Panny Marie v Hodoňovicích. 

Zdeněk Kavka inicioval zřízení nových 
prostor pro knihovnu v Hodoňovicích, kte-
rá byla otevřena 12. září 2008 v budově 
bývalé školy, a nazvána jménem Kavkova 
knihovna. V této části obce byl knihovní-
kem 24 let. Zdeněk Kavka také velmi úzce 

spolupracoval se Sborem dobrovolných 
hasičů v Hodoňovicích. V roce 2002 vy-
dává menší publikaci mapující 80.letou 
historii tohoto sboru. Nelze nezmínit také 
jeho úzkou spolupráci s římskokatolickou 
farností Místek. Od roku 1975 žil se svou 
rodinou v Hodoňovicích, kde je také po-
hřben na místním hřbitově. 

Úmrtím pana Zdeňka Kavky ztrácí obec 
Baška jednoho z významných občanů, kte-
rý se nemalou měrou podílel na kulturně 
– společenském životě obce.

In memoriam: Zdeněk Kavka 
(22.3.1930, Skalice – 8.4.2017, Hodoňovice)
osobnost

Na fotografii při zápisu do pamětní knihy Obce Baška u  příležitosti benefičního předsta-
vení divadelní hry Afrika 15.5.2005. Zleva Msgre. František Václav Lobkowicz, biskup 
ostravsko-opavské diecéze;, Ing. Zdeněk Kavka, kronikář obce; Věra Luxová, předsedky-
ně správní rady Nadačního fondu Josefa Luxe.

– tak zněla celostátní výzva, potažmo 
bašťanská výzva občanům na 8. dubna, 
kdy měl proběhnout úklid odpadu ve všech 
třech částech naší obce.

A skutečně proběhla. Ráno 8. dubna poča-
sí vůbec nebylo úklidu v přírodě nakloněno. 
Dvoudenní jarní déšť promočil terén, takže 
organizátoři věděli, že přípravy jsou jako 
sázka do loterie – kolik občanů přijde, aby 
se vydalo sbírat odhozené věci, které patří 
do popelnic. I přesto věřili, že se takoví dob-
rovolníci najdou, proto připravili na určená 

stanoviště v jednotlivých částech obce pytle 
pro sběr, rukavice a také občerstvení.

A jak to tedy vypadalo ráno  
8. dubna v Hodoňovicích?

Před hostincem U Čendy se sešlo 19 ob-
čanů, rozebrali si pytle, rukavice, zahřáli 
se štamprlí slivovice, rozdělili si „rajóny“ 
a vyrazili sbírat. Rozhýbávali se sběrem 
papírků, igelitů, postupně přibývaly skle-
něné a plastové lahve, ale i staré boty, 
vysavač, pneumatiky, dokonce se našel  
i funkční tachometr na kolo. Nevím úplně 
přesně, jaké kuriózní předměty ještě za-

plnily 25 velkých igelitových pytlů, které 
zůstaly na sběrných trasách stát, aby je pak 
svezly na sběrný dvůr obecní služby.

Zasloužené občerstvení bylo připraveno 
v Hostinci U Čendy, kdy manželé Kowal- 
czykovi ohřáli klobásy, párky, aby si pak ješ-
tě zúčastnění i u piva či kávy povykládali.

Na Kamenci se „úklidová četa“ sešla 
na dětském hřišti v počtu 12 lidí, z toho 
dvě děti a nasbírali celkem 17 pytlů. Tento 
“rajón“ je důkladně vyčištěn (více o akci 
v článku J. Zámečníka). Občerstvovali se 
pak „dobrovolní sběrači“ doma z důvodu 
nepříznivého počasí.

Kunčičky u Bašky  
v 9 hodin ráno:

Po ověřovacích telefonátech, kdy se ob-
čané ujišťovali o konání akce, se na asfal-
tovém hřišti u řadovek po 9. hodině potkalo 

Ukliďme Česko, Ukliďme Bašku
rekapitulace



Zpravodaj obce Baška

5

kolem 30 lidí, kteří měli v plánu uklidit 
okolí hřiště a opravit lavičky na hřišti.

Chlapská část se pustila ihned do jejich 
oprav a ženská část s dětmi vyrazila sbírat 
odpadky v okolí hřiště. Nezůstali však pou-
ze v jeho okolí, jelikož s neustálým sbíráním 
postupovali dál a dál, až skončili u zelené 
lávky přes Ostravici k nádraží. Nasbíralo se 
kolem 40 pytlů odpadky, nejzajímavějšími  
a nad čím jsme se asi nejvíce pozastavili je - 
vyhozených šest dřevěných zasklených oken 
v nepřístupném terénu u řeky Ostravice.

Asi zůstanou nepochopeni občané, kteří  
i přesto, že musí platit odpady, tudíž nic 
neušetří, i když v obci funguje sběrný dvůr  
a je možné tam tento materiál odvést, tak 
jsou ochotni ohrozit život jiných, vyhozením 
skleněných tabulí v okenních rámech do lesa.

„Na asfaltovém hřišti se nakonec poved-
lo opravit dřevěné lavičky, pohrabat, vy-
sbírat odpadky. Poté si „sběrači“ posedali 
v altánku, dali si klobásy darované obcí, 
připravené na provizorním „sporáku“, 
sousedsky si popovídali a zavzpomínali na 
časy, kdy hřiště bylo hojně využíváno. Po-
daří se tyto časy obnovit?“ – podotkl Da-
vid Blahut, jeden z účastníků akce.

Baška, stanoviště  
u restaurace Kotva:

I tady se sešlo k úklidu 13 osob – z toho 
8 dětí (je jistě potěšující, že děti rodiče ve-
dou k takové činnosti). Skupinky se vyda-
ly k úklidu okolo přehrady Bašky (některé 

úseky již měli „vygruntuvány“ rybáři), 
dále olšinou, jež okružuje řeku Baštici, 
pak dolů kolem hospody U Studny až ke 
kolejím v Bašce. 

Asi se divíte, kolik lokalit se dá během 
několika hodin projít a uklidit.  I v Bašce 
se sebralo asi 20 velkých igelitových pytlů 
– odpad, který patří do odpadkových košů, 
popelnic a na sběrný dvůr. 

Unavení bašťanští „sběrači“, ale obdaro-
váni pocitem, že udělali dobrou věc nejen 
pro obec Bašku, ale pro celé Česko, se pak 
sešli v restauraci Kotva u teplé klobásy, 
děti se občerstvily párkem a pitíčkem. Za 

příjemné obsluhy pana Šušáka s partner-
kou zregenerovali síly, aby mnozí z nich 
pokračovali u sebe doma v práci na za-
hrádce nebo odpočívali při víkendu.

Tato dobrovolnická úklidová akce 
Ukliďme svět, ukliďme Česko, která 
proběhla na území celé České republiky  
(a dokonce na pár místech mimo ni), je-
jímž cílem je uklidit nelegálně vzniklé čer-
né skládky a nepořádek, určitě splnila svůj 
účel. A i díky vám, vážení občané Bašky, 
se naše obec stala čistější, krásnější, což 
nás všechny těší! Děkujeme!

Dajana Zápalková, David Blahut

E-MAILOVINY z BAŠKY
Chtěli byste dostávat pravidelné informace z obce Baška? 
Spustili jsme automatický zpravodaj „E-MAILOVINY“. 

Registrujte se na www.baska.cz v levém sloupci „Novinky na e-mail“. 
Obec Baška je i na sociálních sítí více na www.facebook.com/baska.cz 

nebo www.google.cz/+baskacz
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Náš spolek se zmíněné akce tentokráte 
zúčastnil v celostátním termínu, na zákla-
dě dohody s Obcí jsme zorganizovali úklid 
Kamence, na který byli občané této části 
obce pozváni prostřednictvím vylepených 
plakátů na sloupech týden před akcí. 

Přes nepřízeň počasí se nás v sobotu 8. 4. 
2017 pod přístřeškem dětského hřiště v 9 ho- 
din dopoledne sešlo celkem 12 „skalních 
uklízečů“, jako loni, (přesto myslím, že více 
jak v celé Bašce?) jen za účelem rozdělení 
daného úseku tak, aby jednotlivci uklidili  
v týdnu do 14.4.201 přidělené úseky a také k 
rozdání „malého občerstvení“ které nám do-
vezli z Obce. Zbytek občanů Kamence nemá 
zřejmě pocit, že by se měli zapojit, a omluvit 
lze jen staré a nemocné spoluobčany.

Posezení pod přístřeškem bylo doplně-
no - abychom se nenachladil i - kořaličkou  

a doplněno také pohoštěním = vynikajícím 
štrúdlem kamarádky Mirky. 

V dobré náladě a nasyceni jsme si přidě-
lili větší rozsah úklidu, kdy jsme zahrnuli 
ještě úsek mezi hrází Ostravice a jejím bře-
hem od splavu až na konec hráze u zahrád-
kářské kolonie, a také silnici od splavu až 
po nový Pneuservis, místní komunikace od 
splavu po podchod, od občana Hankeho po 
prodejnu Fagella, a nakonec také podchod 
a jeho okolí až po ZOO Reného Kanioka 
a úsek mezi točnou autobusů po vjezd ke 
splavu z „dálnice“.

Tentokráte jsme „vynechali“ loni (a le-
tos znova!!!!!) nejvíce zaneřáděný úsek 
mezi dětským hřištěm a ulicí Nudnou = 
před chatami, kde se domníváme, že by si 
tam měli udělat pořádek sami uživatelé ne-
movitostí, neboť zjevně pozapomněli, že 
máme pytle a popelnice (a pokud je nemají 
a neplatí za odpady, je na vedení Obce, jak 

je „přivede k rozumu“) a dělat někomu bl-
bouny nás nebaví a uráží nás!!!

Celkově jsme sebrali 17 pytlů různoro-
dého odpadu. 

Z celé akce jsme nabyli dojem, že ob-
čané se ještě stále neumějí chovat s úctou  
k přírodě okolo nás, přestože si určitě uvě-
domují, že i díky ní je pobyt v naší lokalitě 
vyhledáván k trvalému bydlení i rekreaci.

Pokud by totiž každý občan naší pěk-
né obce dával SVŮJ odpad do popelnic  
a sebral okolo svého bydliště návštěvníky 
(cyklisty apod.) odhozený papírek, kelí-
mek či plechovku od nápoje ihned - nemu-
sely by se konat podobné akce…….

Věřím, že všichni občané Obce se poučí 
z letošní AKCE a průběžně se budou po-
dílet na udržování pořádku v obci po celý 
rok.

Za Spolek pro Hodoňovice
Jaroslav Zámečník, předseda

Vodní nádrž Baška u Frýdku-Místku je 
celoročně atraktivním místem pro trávení 
volného času. Od jara do podzimu ji využí-
vají rybáři, v létě se můžete ubytovat v při-
lehlém kempu a věnovat se vodním spor-
tům, v zimě je zamrzlá vodní plocha cílem 
bruslařů a běžkařů. V areálu se každoročně 
v létě koná recesistická akce Baškohrátky 
(www.baskohratky.cz).

Vodní nádrž na říčce Baštici je ve sprá-
vě státního podniku Povodí Odry, má ob-
jem 400 tisíc metrů krychlových, rozlohu  
33 hektarů a maximální hloubku zhru-
ba šest metrů. Vybudována byla v letech 

Zamyšlení a zpráva Spolku pro Hodoňovice  
na téma JARNÍ ÚKLID, akce „Ukliďme Česko“

Baška: bruslení, koupání nebo projížďka na lodi 
pod hřebenem Beskyd

ze spolků

píše se o Bašce
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1958-1961 a přes její původní přínos, jímž 
mělo být nadlepšování průtoků Ostravice 
v období sucha, převážila postupně funkce 
rekreační. Vyrovnávací funkci převzala na 
konci šedesátých let mnohem objemnější 
údolní nádrž Šance.

K přehradě se dostanete například od 
vlakového nádraží ve Frýdku-Místku proti 
proudu Ostravice. Jde o nenáročnou cestu 
dlouhou zhruba tři kilometry po vyšlapané 
pěšině bez turistického značení – ale za-
bloudit se nedá. Až budete vycházet z Frýd-

ku-Místku, všimněte si soutoku Ostravice  
s Morávkou. O několik desítek metrů dál 
dojdete ke splavu U Žida, v jehož blízkosti 
se dříve nacházela v minulosti stejnojmen-
ná restaurace, která v současnosti nese jmé-
no U Splavu. Jde o oblíbený sportovní areál 
s atrakcemi pro děti, venkovním posezení  
a volejbalovým/nohejbalovým kurtem.

U železniční zastávky Baška přejdete 
přes most řeku a po modré turistické znač-
ce dojdete k přehradě. Na hráz je to zhruba 
půl kilometru. Občerstvit se můžete v ně-

kolika provozovnách v kempu u přehrady. 
Ty jsou ale otevřeny jen přes letní sezónu. 
Celoročně je otevřena restaurace Kotva, 
kde budete sedět s krásným výhledem na 
vodní hladinu. Pod přehradou je další re-
staurace U Studny.

Zpět do Frýdku-Místku můžete kromě 
vlaku použít také autobus nebo jít přes 
městskou část Staré Město zpátky pěšky. 
Je to zhruba tři kilometry nenáročným te-
rénem.

Zdroj: Vodarenstvi.cz

Obec Baška vyhlašuje fotografickou soutěž „Baška, jak ji neznáme“. Podstatou soutěže 
je zachytit na fotografii jakékoliv zákoutí všech našich tří částí obce – v Bašce, 
Kunčičkách i v Hodoňovicích. Nejraději bychom ocenili snímky z každého 
ročního období, protože pak ty nejzdařilejší budou použity pro tvorbu 
obecního stolního kalendáře pro rok 2018. Čtyři nejzdařilejší snímky 
odměníme vstupenkami pro 2 osoby na vybrané kulturní akce v obci.

Podmínky účasti v soutěži:
 ¬ Věk soutěžících není omezen
 ¬ Velikost formátu 13x18 cm, barevné i černobílé foto
 ¬ Fotografie je nutno odevzdat na OÚ Baška v obálce, která bude  
opatřena jménem soutěžícího, jeho adresou, tel. kontaktem  
a e-mailovým kontaktem

 ¬ Uzávěrka soutěže je 31. července 2017
 ¬ Vyhodnocení soutěže provedou radní Obce Baška,  
první tři výherci pak budou oceněni v měsíci srpnu 2017

Předáním fotografií dává soutěžící souhlas OÚ Baška k použití fotografií bez nároku na autorskou odměnu k propagaci obce. 
Soutěžící tímto prohlašuje, že je autorem předaných fotografií a OÚ Baška nenese trestně právní odpovědnost za jejich původ. 
Obecní úřad Baška si dále vyhrazuje právo nezařadit do soutěže fotografie, které neodpovídají zadanému soutěžnímu tématu.

Takže, ať je ráno, poledne či večer, všichni ven s foťákem! Těšíme se na Vaše povedené záběry!

Případné dotazy k soutěži zodpoví Dajana Zápalková na tel. č. 558 445 217, e-mail: d.zapalkova@baska.cz

Foťte Bašku, jak ji ostatní neznají

Zamrzlá vodní nádrž Baška
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Krásné jarní počasí nás láká do přírody, 
k výletům, procházkám. V trávě ale na nás 
může číhat malé, ale zákeřné nebezpečí: 
Klíště obecné (Ixodes ricinus)

Fakt, že klíšťata přenášejí nebezpeč-
né nemoci, je dávno známý. Jde hlavně 
o klíšťovou encefalitidu a lymeskou bore-
liózu.

Snad každý z nás už za svůj život nějaké 
to klíště na sobě nebo na svém zvířecím 
miláčkovi objevil. Někteří sice tvrdí, že na 
ně klíšťata nejdou (obzvláště pivaři), ale to 
neznamená, že si vás tenhle roztoč nevybe-
re za cíl příště.

Teplé zimy v posledních letech, bohužel, 
množení těchto miniaturních upírů nahráva-
jí. Je jich stále více a stěhují se i do vyšších 
nadmořských výšek, než v jakých žili dříve. 
Někdy si ovšem ani nemusíme všimnout, že 
jsme klíště měli – když se dostatečně napije, 
odpadne samo. Krev sají ale i jejich larvy  
a nymfy, což jsou maličká vývojová stádia, 
že je pouhým okem těžko rozpoznáme. Ná-
kazu přenášených nemocí klíšťaty podmi-
ňuje doba jeho přisátí – čím déle je parazit 
zakousnutý, tím větší je její pravděpodob-
nost; po 24 hodinách pak téměř jistota. 

S příchodem jara aktivita klíšťat 
rychle vzrůstá. Na „číhanou“ vyráže-
jí, už když teploty dosahují pěti až 
sedmi stupňů, nejaktivnější ob-
vykle bývají v květnu a červnu. 
Pokud se nakazíme přisátím 
infikovaného klíštěte, k pře-
nosu viru do krve může dojít 
už po dvou hodinách. 

POZOR! Infekce se na člověka může 
též přenést např. i pitím tepelně neupra-
veného kravského, kozího a ovčího mléka 
nebo konzumaci nepasterizovaných mléč-
ných výrobků!

Jak poznám, že jsem se 
nakazil klíšťovou encefalitidou?

Zákeřnost tohoto onemocnění spočívá v 
tom, že v prvním stadiu bývá lehce zamě-
nitelná za běžné chřipkové onemocnění, 
a pokud není odhalena a léčena, příznaky 
záhy odezní a myslíme si, že je vše v po-
řádku. Jenže za nějaký čas přichází dru-
hý atak nemoci – může dojít k napadení 
nervového systému a i po vyléčení mohou 
zůstat trvalé následky, např. bolesti hlavy, 
snížené soustředění a výkonnost, třesu 
nebo obrny končetin.

Jak se chránit?
Proti encefalitidě existuje očkování, 
jsou dva typy vakcíny. Jistě ty nej-

odbornější informace o možnos-
tech očkování poskytne každý 

praktický lékař nebo centra 
očkování a cestovní medicí-
ny.

Lymeská borelióza:
– typickým znakem tohoto onemocnění 

je rudá skvrna. Borelií je více druhů a jsou 
velice nebezpečné, protože proti nim se 
nelze očkovat a mohou napadat všechny 
typy buněk. Jsou velice zákeřné, protože 
se dokáží „maskovat“ před imunitními 
bojovníky (např. bílými krvinkami), a tak 
v organizmu přežívat dlouhou dobu, trpě-
livě čekat na svoji chvíli, tedy na snížení 
imunity. Pak přecházejí do útoku a začnou 
pronikat do různých tkání, orgánů, do 
mozku, podle toho, o který druh borelie 
jde. Šíří se dál a způsobují různé obtíže, od 
bolesti kloubů přes kožní onemocnění či 
autoimunitní záněty až třeba po psychické  
problémy.

Jak se dá borelióza léčit?
Dle statistik se ročně nakazí asi tisícovka 

osob tímto onemocněním, z toho 10% trpí 
postižením nervového systému. Klasické 
laboratorní testy na zjištění borelií jsou, 
bohužel, nepřesné, a navíc – boreliózu  
v rozvinutém stavu paradoxně nedokážou 
zachytit. Antibiotika jsou proto účinná jen 
v časné fázi onemocnění. Mnohem účin-
nější se tak jeví léčba pomocí důkladné 
detoxikace a posílení autoimunitního sys-
tému organismu.

Zdroj: časopis Tina

Jak se chránit před klíšťaty?
zdraví
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Letošní rok je ve 
Frýdku-Místku ve zna-
mení oslav. První zmín-
ky o existenci předchůd-
ce Místku, trhové vsi 
Friedberg, byly zmíně-
ny před 750 lety v závěti 
olomouckého biskupa 
Bruna ze Schauenburgu, 

datované k 29. listopadu 1267. 
Na výročí města upozorní různé pouta-

če, bannery i uvítací cedule. Vydány bu-
dou informativní brožurky o historii města 
i kalendáře s programem a chybět nebude 
ani bohatý kulturní program se spoustou 
akcí pro všechny generace. U příležitosti 
oslav budou nabízeny i suvenýry s logem 
k výročí 750 let Frýdku-Místku. 

V pobočkách Beskydského informační-
ho centra mohou již nyní zájemci zakoupit 
trička s logem k výročí města a potiskem 
nové vizuální identity města s dvojitou vl-
novkou a charakteristickým rastrem měst-
ských budov a uliček, se kterou se budeme 
postupně setkávat na každém rohu. Cena 
trička je 190 korun. V nabídce je i belgic-
ká mléčná čokoláda v obalu se speciálním 
potiskem za 45 korun. „Připraveny jsou 
také kapesní kalendáře a propisky, turisté 
mohou své deníčky obohatit o nové razít-
ko k 750 letům města a děti si po návštěvě 
Beskydského informačního centra mohou 
odnést balónek s logem 750 let,“ doplnila 

Lucie Talavašková z Beskydského infor-
mačního centra.

Suvenýry a upomínkové předměty s mo-
tivem 750 let Frýdku-Místku let budou na-
bízeny také na velkých kulturních akcích 
pořádaných městem, přičemž budou ob-
měňovány a budou přizpůsobeny prezen-
taci konkrétní akce. 

„Oslavy města jsou samozřejmě spo-
jeny se zábavou, která bude bohatá, ale 
nebude to jen o zábavě, realizujeme nebo 
připravujeme i jiné projekty, které jsou 
spojeny jak s připomínkou výročí, tak  
i vzpomínkou na něj. V rámci jubilea jsme 
například pořídili stříbrné pamětní medai-
le vyražené Českou mincovnou, které da-
rujeme dětem narozeným v roce 2017 při 
tradičním vítání občánků. Všechny zásilky 
odeslané městem označujeme prostřednic-
tvím frankovacího stroje speciálním otis-
kem k výročí města. Chystáme odhalení 
pamětní desky se jmény všech nejvyšších 
představitelů města, od purkmistrů, přes 
starosty až po primátory. Měla by mít 
čestné místo v předsálí velké jednací síně  
v hlavní budově frýdeckého magistrátu. 
Připravujeme i rozmístění uvítacích tabulí 
na příjezdových cestách do města a spous-
tu dalších akcí, o kterých budeme aktuálně 
informovat,“ řekl primátor města Michal  
Pobucký.

Oslavy 750 let Frýdku-Místku pořádá 
statutární město Frýdek-Místek prostřed-
nictvím KulturyFM a dalších městských 
organizací. 

Veškeré informace k oslavám a progra-
mu jsou aktuálně zveřejňovány na speciál-
ní webové stránce www.750letfm.cz.

Pozn.: 
Informace k pamětní medaili - na před-

ní straně jsou vyobrazeny nejvýznamnější 
historické památky města – zámek, chrá-
my i bazilika a Mariánský sloup z mís-
teckého náměstí. Na zadní části je portrét 
biskupa Bruna, v jehož závěti se poprvé 
objevila zmínka o Friedbergu, předchůdci 
Místku. Pod portrétem biskupa jsou vyob-
razeny bývalé znaky samostatných měst 
Frýdku a Místku, které se používaly až do 
roku 1943, kdy byla obě města sloučena. 
Autorem návrhu pamětní medaile je aka-
demický malíř Vladimír Pavlica, který 
spolupracuje s Českou národní bankou. Za 
750 korun je možné ji zakoupit v Knihku-
pectví Kapitola. 

Pracovníci obecních služeb připravili železobetonové základy pro novou vstupní bránu do kempu na přehradě. Také zlikvidovali zko-
rodovaný plechový plot směrem k hospodě U studny, který hrozil pádem na okolní komunikaci, a upravili přilehlý pozemek.

www.nasefrydeckomistecko

O činnosti obecních služeb

Víte že… 
Město Frýdek-Místek letos slaví 750 let?
informace
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Kde: kulturní dům v Bašce
Kdy: 31.3.2017
Pořadatel: Bašťanský spolek

Chcete vědět, jaký je stručný harmono-
gram posledních okamžiků přípravy a sa-
motného průběhu takové akce? Zde je:

Čtvrtek 30.3.  
16:00 = zdobení sálu, výzdoba KD, roze-

stavení stolů a židlí, zásobení baru
18:00 = generálka vystoupení

Pátek 31.3.
dopoledne = nákup a příprava nejen tomboly
16:00 = hudba, světla, scénář, zásobení ku-

chyně, příprava fotokoutku
18:00 = převlečení do retro oblečení a pří-

prava na zahájení retro zábavy
18:45 = otevření KD, příchod prvních ná-

vštěvníků
19:30 = oficiální začátek retro zábavy
19:35 = plně obsazený parket
21:30 = retro vystoupení Proměny ženy
23:00 = spartakiáda – Poupata
24:00 = retro tombola

Sobota 1.4. 
03:00 = konec retro zábavy
03:05 = úklid sálu, mytí skla a nádobí, za-

metání a úklid celého kulturáku 
05:00 = odchod z KD
10:00 = odvoz baru, odstranění výzdoby 

KD, příprava KD pro předání zpět

A jak potom vypadá výsledek 
shrnutý v několika větách?

Retro zábava v Bašce byla opět jedinečná!
Zima končí, jaro klepe na dveře (v le-

tošním roce doslova buší). Stejně jako  
v posledních 6-ti létech, tak i letos proběh-
la Retro zábava v kulturním domě v Bašce. 
Tento 7. ročník připadl na pátek, poslední 
březnový den. 

Téměř od stejné chvíle, kdy se otevřely 
dveře kulturního domu, a sál se začal pl-
nit tancechtivými návštěvníky, byl taneční 
parket nabitý k prasknutí. 

Mezitím byla opravdu dobře rozjetá zá-
bava proložena vystoupením. Tradicí těch-
to retro zábav je, že vystoupení připravují 

výhradně pořadatelé a dobrovolníci, kteří 
jsou ochotni věnovat čas nácviku a dát svou 
kůži na trh veřejně. V letošním roce to bylo 
vystoupení s názvem Proměny ženy. Devět 
účinkujících (všimněte si, záměrně nepíšu 
žen, protože některé „dámy“ nám vystoupe-
ní zpestřily lehce fousaté a příslušné tvary 

Akce: Retro zábava
ohlédnutí

Čapí hnízdo na kraji Hodoňovic nezeje prázdnotou. Už  
30. března přiletěli „z teplých krajin“ jeho nájemníci - páreček 
čápa bílého. Téměř týden tam byl ale k vidění jen jeden čáp, 
takže jsme si říkali – co se děje? 

Nyní je vše v pořádku, upravují hnízdečko, klapají zobáky, 
jako by nám chtěli něco říct? Co asi? Že se zkraje léta v hnízdě 
objeví mladí? Nechejme se překvapit!

Čápi přiletěli brzy
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Na Zelený čtvrtek, kdy už si lidé uvědo-
mují, že je čeká čtyři dny volna, přišli si 
rádi posedět a zazpívat do Hostince U Čen-
dy, kam přijala pozvání ostravská country 
kapela Zelená míza. Deset hudebníků, ke 
kterým se postupně přidávali i místní, tak 
vytvořila neopakovatelnou sváteční atmo-

sféru. Nesedělo se se v sále, ale ve výčepu, 
takže taková „domácí, vesnická“ společ-
nost, jako to bývalo kdysi – přijdete do 
hospůdky na „jedno“ a díky dobré zábavě 
jsou z toho „dvě, tři, čtyři…“, říkáte si: 
přece nepůjdu domů v nejlepším! A tekla 
„zelená“, pravda nebylo „zelené pivo“, ale 
to vůbec nevadilo. Hlavně, že byl na čepu 
Koníček a Radegast. A též se ujal „lašský 

aperitiv“. Že nevíte co to je? Pak přijďte 
někdy degustovat angreštovku z Beskyd-
ské likérky!

A tak to U Čendy znělo až do půlnoci, 
bylo to fajn, ráno nebylo třeba vstávat do 
práce. Vidina volných dní a dobrá hudba 
ve společnosti přátel udělala své. Kdy tady 
zase natrefíme na takové milé hudební pře-
kvapení? Aleš Ludvík

Zelená míza na Zelený čtvrtek U Čendy
ohlédnutí

doháněly ponožkami umně umístěnými ve 
vypůjčených podprsenkách) předvedlo po-
stupně 11 životních etap života téměř každé 
ženy. Každou z těchto etap doprovázel úry-
vek písně, který ji vystihoval. Od sudiček, 
přes miminko, puberťačku, mejdan, zami-
lovanou naivní dívku, svatbu, těhotenství  
a mateřství se postupně dostaly až k výkon-
né manželce, důchodovému věku a na závěr 
se staly anděly strážnými. Jednotlivé vstupy 
byly divácky oceněny potleskem, mnohdy  
i smíchem, který jasně říkal, že se publikum 
dobře baví. Druhé vystoupení aktivně zapo-
jilo velkou část diváků a všichni společně se 
pak ocitli uprostřed spartakiády, kde si hro-
madně střihli sestavu nezapomenutelných 
Poupat.

Je naprosto úžasné, jak se všichni doká-
žou odvázat a ve svých retro oblečcích to 

rozjíždějí opravdu od začátku až do kon-
ce naplno. Zase a znova bylo vidět, že se 
všichni přišli bavit a nejen posedět. Tančilo 
se, popíjelo se, jedlo se jídlo domácí kuchy-
ně. Sem tam si každý odskočil do retro foto-
koutku, odkud si rovnou skupinky i jednot-
livci odnášeli rozverné fotky na památku. 
Spodní patro kulturního domu bylo barem  
a pivnicí zároveň. V baru se našlo téměř vše, 
co pomáhá svým obsahem alkoholu uvolnit 
náladu a rozproudit zábavu. V pivnici tek-
lo pivo proudem, první sud byl dokonce za 
nádhernou retro cenu 5,- korun!

Půlnoční tombola byla třešničkou na po-
myslném retro dortu. I když i ten skutečný 
dort se v ní objevil a našel svého výherce. 
Jakmile všechny více či méně užitečné re-
tro ceny našly postupně své nové domovy, 
zbývala poslední hlavní cena. Tou byl kom-

paktní přehrávač, který dovede přehrát jak 
vinylové desky, magnetofonové pásky, tak  
i CD, ale má také moderní USB vstup. Věřím 
(teda – já to od nich dokonce vím!), že jeho 
novým majitelům udělal obrovskou radost.

Těsně před třetí hodinou ranní se s na-
šimi neúnavnými tanečníky rozloučili také 
naši dýdžejové – Lumír a Marek, kterým 
se podařilo neskutečně kvalitním koktej-
lem retro hudby udržet parket plný po celý 
průběh večera.

Shodli jsme se s mnohými z vás, že Re-
tro zábava je natolik oblíbená, že užít si ji 
jen jednou ročně je prostě žalostně málo. 
Proto na podzim čekejte Podzimní RE-
TRO zábavu! Budeme se těšit, že se spolu 
s vámi zase projedeme na vlně hudebních 
pecek několika posledních desetiletí.

Hanka Poledníková
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Amatérský divadelní spolek z Bašky, 
který funguje pod názvem Spolek dobro-
volně nedobrovolných herců, se vydal na 
vlastní kůži okusit další metu divadelního 
světa. Byla jí účast na Krajské postupové 
přehlídce amatérských divadel MS kraje 
v Ostravě Michálkovicích, která se konala 
ve dnech 22. – 26. března 2017, a to ve 
svém sedmém ročníku.

V průběhu přehlídky bylo k vidění těch-
to 8 úžasných soutěžních inscenací ama-
térských divadelních souborů napříč mo-
ravskoslezským krajem: 
¬ Divadlo DEVÍTKA Ostrava
 Ray Cooney: MAYDAY
¬ DS Pod zámkem Kyjovice
 Antonín Procházka: PŘES PŘÍSNÝ ZÁ-

KAZ DOTÝKÁ SE SNĚHU!
¬ ŠAMU Štítina
 Lupinec & Co.: UPOKOJENKYNĚ
¬ BOBAN Bohumín
 E. Labisch, V. Peška: SLAMĚNÝ KLO-

BOUK
¬ Dodivadlo Dobroslavice
 Georges Feydeau: DÁMSKÝ KREJČÍ
¬ 1. Jarkovská divadelní společnost 

Proskovice
 William Shakespeare: ZKROCENÍ ŽE- 

NY
¬ Divadlo Nad Struhou Proskovice
 Ray Cooney: NERUŠIT, PROSÍM!
¬ Spolek dobrovolně nedobrovolných 

herců Baška
 Lumír Kubátko: BAŠŤANSKÝ PEN-

ZION

Specialitou přehlídky je, že po každém 
představení následuje takzvaná rozprava. 
Tou je veřejné sezení za účasti členů po-

roty, divadelního souboru a všech dalších 
zájemců z řad veřejnosti. Odborná porota 
byla jako každoročně tvořena třemi odbor-
níky z oboru. V tom letošním roce to byla 
Petra Richter Kohutová – dramaturgyně 
Karlovarského městského divadla, Janusz 
Klimsza – umělecký šéf a režisér činohry 
Národního divadla Moravskoslezského  
v Ostravě a předsedou poroty byl Vladimír 
Fekar – dramaturg Městského divadla ve 
Zlíně. Porota v průběhu rozpravy shrne 
odehrané představení, rozebere některé 
jeho aspekty, ale také poradí, jak a kam se 
posunout dále. Prostor k vyjádření je dán 
také zástupcům veřejnosti, kteří se této 
otevřené debaty účastní.

Náš divadelní spolek se odvážně vydal 
účastnit přehlídky se hrou, kterou jste měli 
možnost v minulosti vidět (a mnoho z vás 
také vidělo) v kulturním domě v Bašce,  
v Hostinci U Čendy v Hodopňovicích, ale 
také například v Janovicích či Kunčicích 
pod Ondřejníkem. Hra se jmenuje Bašťan-
ský penzion a je to lehce upravená verze 
Podhorského penzionu autora Lumíra 
Kubátka, který žije v nedalekých Bruzo-
vicích.

V časopise, který je vydáván v průběhu 
přehlídky a který informuje o jednotlivých 
souborech, inscenacích, porotě a prostě  
o všem, co se v průběhu Ostravských bu-
charů udá, o této hře napsali:

„Příběh, který je jako vystřižený ze živo-
ta, se na letošním ročníku rozhodl předvést 
Spolek dobrovolně nedobrovolných herců 
z Bašky. Komické eskapády dvou snou-
benců, které postupně vrcholí v malebném 
penzionku Pod pařezem, kde se to humor-
nými situacemi jen hemží.

Co všechno může způsobit hádka.  
V tomto případě je to hádka dvou snou-
benců, která nakonec přeroste v sázku, jež 
hází v šanc celé jejich zasnoubení. Honba 

za potencionálními snoubenkami, záměna 
identit a mnoho komických situací dokáza-
ly pobavit diváky napříč celým publikem.“

Jakožto benjamínci přehlídky jsme byli 
samozřejmě zvědaví především na výkony 
našich kolegů. Shlédli jsme většinu před-
stavení, účastnili jsme se také následují-
cích debat, a nezbývá než konstatovat, že 
úroveň amatérského divadla je v našem 
kraji neskutečná a u mnohých souborů už 
se jen stěží dá rozlišit amatérské pozadí.  
S pokorou musím konstatovat, že před se-
bou máme ještě stále velký kus cesty.

Jsme vděční, že jsme se přehlídky mohli 
účastnit. Byla pro nás poučením, ale hlav-
ně zábavou. 

Kdyby se někomu z vás po nás zastesk-
lo, máte nás možnost vidět v pohádce Ča-
rodějnice na vdávání. Tuto pohádku jsme 
již představili v bašťanském kulturním 
domě dětem prvního stupně místních zá-
kladních škol, pak ve Frýdlantě nad Ostra-
vicí dětem tamní základní školy, zvláštní 
školy a předškoláčkům frýdlantské škol-
ky. 12. května 2017 ji budeme hrát od  
18 hodin v Kunčicích pod Ondřejníkem  
a  v listopadu 2017 v Hodoňovicích v Hos-
tinci U Čendy. Budeme se na Vás moc tě-
šit a zároveň Vám děkujeme za dosavadní 
přízeň a podporu!

Za Spolek dobrovolně 
nedobrovolných herců 

Hanka Poledníková

Ochotníci z Bašky vyrazili do světa na zkušenou
z kultury
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Pozornému čtenáři minulého Zpravoda-
je jistě neuniklo, že na konci velmi pod-
nětného a užitečného článku o resuscitaci 
(str. 20), bylo slíbeno, že rozhovor s paní 
Dagmar Habrnalovou přineseme v příštím 
čísle. Malé interview je zde: 

Dášo, jaký byl první impuls, takové to 
první vnuknutí, poslat dál to, co umíš  
a v čem jsi „profík“? 

V podstatě jsem chtěla udělat „něco“ pro 
naši školu, pro naše děti…něčím jim nějak 
přispět svou profesí, taková ta touha šířit 
dál, to co umím. Pak mne napadli rodiče 
našich dětí. Mám ráda otevřenou atmosfé-

ru v bašťanské škole a nebála jsem se přijít  
s nabídkou na bezplatné resuscitační školení. 

Jaký jsi čekala, že bude mít tvá nabídka 
ohlas? 

Doufala jsem, že se přihlásí alespoň  
10 lidí…Jistě mi dá za pravdu každý, kdo 
něco vymyslí či zorganizuje pro ostatní, že 

Rozhovor s Dagmar Habrnalovou
rozhovor

Kulturní dům Baška hostil v sobotu  
8. dubna 2017 účastníky 5. kola vědomost-
ního kvízu Grand Prix. Mezi 10-11hodinou 
se zde sešli lidé, které sem přivedla touha 
poměřit své rozsáhlé znalosti s ostatními 
hráči v této soutěži z jiných lokalit. 

A jak takové soutěžení 
vlastně vypadá? 

Hráči sedí za stoly po jednotlivých tý-
mech v počtu maximálně osmi lidí. Na vel-
koplošné projekci jim jsou pořadateli zob-
razovány otázky k danému tématu. Všichni 
hráči se snaží v limitovaném čase zapsat 
správnou odpověď do obdržené kartičky.

Celá soutěž má pět kol, každé kolo je 
rozděleno do dvou témat, ke každému 
tématu je pak pět otázek, takže otázek je  
v každém kole celkem 10. V tento soutěžní 
den v Kulturním domě Baška se zapotili 
účastníci nad těmito tématy:
1. kolo: 

1. Osobnosti 2. Sport
2. kolo:   

1. Biologie 2. Historie
3. kolo:  

1. Fyzika 2. Hudba (otázky 
  ve formě audioukázek)

4. kolo:  
1. Zeměpis 2. Zvířata a hmyz

5. kolo:  
1. Velikonoce 3. Obrázkový rébus

Jak jsem již předeslal, odpovědi na otázky 
jsou ohraničeny časově, takže mnohdy to je 
pro hráče sázka do loterie, jak odpovědět. 
Po vyčerpání všech otázek v pěti kolech do-
jde organizátory soutěže (Petr Bauer, Mar-
tin Peterek, Milan Cyrus) k jejich vyhodno-
cení. Podle umístění jsou vítězná družstva 
odměňována medailemi i finanční částkou 
a tím je dané kolo uzavřeno. Potěšující je 
to, že právě v Bašce stanulo na pomyslný 
nejvyšší stupínek vítězů družstvo složené  

z občanů Bašky a Kunčiček u Bašky – gra-
tulujeme!

Pokračování 6. kola pak probíhá na do-
mácích hracích místech, kterými jsou pře-
vážně hospůdky, restaurace roztroušené 
v regionu od Frýdku-Místku po Havířov. 
K nám nejblíže přilehlé obce, kde se tato 
vědomostní soutěž hraje, jsou Pržno, Sta-
ré město, Palkovice a město Frýdek-Mís-
tek. Poslední – finálové 6. kolo proběhne 
opět v Kulturním domě v Bašce v sobotu  
20. května 2017.

A proč vlastně 
tato soutěž probíhá?

„Záměrem nás organizátorů je, aby si 
lidé různých věkových kategorií k sobě na-
šli cestu a zároveň se touto nenásilnou for-
mou mohli i vzdělávat. Vzhledem k tomu, 
že soutěž je ve fázi nultého ročníku, už teď 
lze vidět, že o ni mají zájem lidé různého 
věku, probouzí se u nich soutěživý duch, 
což jsou hlavní atributy našeho snažení,“ 
řekl Martin Peterek na vysvětlenou k této 
vědomostní soutěži. Petr Bauer

GRAND PRIX vědomostního kvízu  
tentokrát v Bašce
soutěž
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je v něm malá dušička, zda-li se nápad se-
tká s kladnou odezvou.  

Překvapil Tě tak velký zájem? 
Ano překvapil a potěšil tím, že tolik lidí 

je ochotno v dnešním uspěchaném životě 
obětovat svůj volný čas a energii a že mají 
zájem o téma, které je v podstatě vážné, ale 
k životu tak jako tak neodmyslitelně patří. 
Vážím si toho, a tímto jim děkuji. Snad jsme 
se společně i trochu pobavili a zasmáli. 

Jaká je informovanost laické veřejnosti 
na téma resuscitace? 

Informovanost je celkem veliká, jen to 
jsou informace většinou ze základní školy, 
tedy mnoho let staré a vzhledem k zjedno-
dušení záchranného řetězce oproti dávným 
rokům i v mnohém zbytečně zatěžující  
v již tak vypjaté situaci jako je záchrana 
lidského života. 

Má vůbec zahájit resuscitaci neproško-
lený člověk, neudělá tak říkajíc více škody 
jak užitku? 

To si nemyslím, je to závislé na osob-
nosti každého člověka a také na mnoha 
ostatních okolnostech, např. o koho jde – 
dítě, příbuzný, cizí člověk. Mnoho lidí má 
pocit, že nezvládnou v tom stresu vůbec 
nic, ale pak fungují a jsou překvapení sami 
sebou…a to je pocit k nezaplacení. 

Vyber prosím namátkou nejčastější chyby! 
Vytažení jazyka – prosím ne, pouhý 

záklon hlavy a předsunutí spodní čelisti 
zprůchodní dýchací cesty bez rizika pro za-
chránce a s maximálním efektem pro zahra-
ňovaného. A také volání 155 bez předcho-
zího „vyhodnocení“ situace a tím oddálení 
záchranného řetězce. Pokud ho tedy vůbec 
člověk potřebuje, nebo se na zemi nachází 

z jiných důvodů než zdravotních. Jestliže 
jsem v situaci sám, je nutné zjistit, jestli je 
postižený v bezvědomí a zdali dýchá.  

Kde všude se dá kurz resuscitace absol-
vovat? Vím, že se osvětou zabývá Český 
červený kříž… 

Určitě v Červeném kříži a zároveň je 
již mnoho firem, které se tímto zabývají,  
a dokonce si můžete vybrat téma, které 
Vás zajímá např. dopravní nehoda, resus-
citace dospělého, dítěte, úrazy, aj. 

Mohu se Tě na závěr našeho povídání 
zeptat na pár osobních informací? Jak 
dlouho pracuješ u záchranné zdravotnic-
ké služby ve Frýdlantě n. O.? 

U ZZS jsem od roku 2004, do toho jed-
na mateřská dovolená, a ve Frýdlantě jsem 
již 8 let. Před tím jsem pracovala několik 
let na ARO ve F-M a na dohodu jezdila se 
záchrankou, když přišla možnost nástupu 
na plný úvazek, neváhala jsem, cítila jsem 
vnitřně, že toto je práce pro mne. 

Jak vypadá Tvůj pracovní týden? 
Mám 12ti hodinové směny, ranní a noční. 

Je to 16 – 18 služeb měsíčně. Plus mé in-
tervenční služby, což je tak dvakrát 24 hod. 
za měsíc. Stává se často, že sloužíme za ne-
mocné kolegy. 

Co je to intervenční služba? 
Jsem 24 hodin na telefonu pro případ, že 

pojedu psychicky podpořit klienta v tíživé 
životní situaci. Může to být ztráta blízké 
osoby, zážitek z autonehody, sebevražedné 
pokusy a podobné.  

Děláš velmi zodpovědnou a psychicky 
náročnou profesi, můžeš mi prozradit, 
jak relaxuješ, kde čerpáš energii, jak si 
vyčistíš hlavu? 

Hlavu si výborně vyčistím už při jízdě 
v autě, hodně poslouchám hudbu. Energii 
čerpám z přírody a z hor, často chodím na 
Lysou horu, buď sama, nebo s kamarády. 
Ráda navštěvuji bikram jogu, často si také 
jen tak zpívám…když jsem sama. Prostě si 
některé věci nesmím připustit k tělu. 

Jsi akční žena, neustále v pohybu, máš 
dvě děti a domácnost, vím, že se angažu-
ješ i na školních akcích v Bašce, jak to 
vlastně vše časově zvládáš a kdo Ti nejví-
ce pomáhá? 

Nejvíce mi pomáhá manžel, a já mu za to 
moc děkuji. Vytváří zázemí pro naše děti,  
a pokud jsou děti spokojené, mohu i já fun-
govat na 100 %. Vše ostatní už se dá nějak 
naplánovat, když se lidé rozumně dohodnou. 

Děkuji Dášo za zajímavý rozhovor, který 
snad někoho inspiruje pro podobnou profe-
si nebo jen tak pohladí po duši…jako mne. 
Děkuji Ti, že sis se mnou povídala a také za 
to, že Tě znám.  Martina Mílová

Kulturní komise Rady Obce Baška při-
pravuje tradiční zájezd

Zájezd za poznáním 
krás naší vlasti
ve dnech pátek 15. září  
- neděle 17. září 2017

Předpokládaná trasa zájezdu:
Pátek 15. září - Baška – Šternberk - 

Původně obranné středověké sídlo s do-
chovanou válcovitou věží a zbytky opev-
nění hlavního paláce, láká návštěvníky 

nevšední atmosférou. Hradní interiéry 
překvapí návštěvníky svou velkorysostí  
a bohatou výbavou uměleckých předmětů, 
dovezených z celé Evropy, především pak 

umění 15. století. Výjimečně dochovaná  
kolekce sbírek Jana II. z Liechtensteinu,  
tvoří z hradních interiérů výkladní skříň 
knížecí sběratelské vášně.

Plánujeme tradiční zájezd – pojeďte s námi!
informace
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Macocha – prohlídka Punkevní jes-
kyně - Macocha je 138,5 metrů hluboká,  
174 metrů dlouhá a 74 metrů široká. 

Večer divadelní/ muzikálové předsta-
vení v Brně.

Sobota 16. září – Valtice - Valtické 
podzemí - Unikátní labyrint obnovených 
částí historických vinných sklepů vzájem-
ně propojených v celkové délce přes 900 
m. Vznik sklepů je datován až k letopočtu 
1289 v souvislosti se založením kláštera 
minoritů.

Lednice - Novogotická přestavba v 19. sto- 
letí z něj vytvořila romantické sídlo obklo-
pené jedním z největších evropských par-
ků (téměř 200 ha), ve kterém návštěvník 
najde palmový skleník, benátskou kašnu, 
římský akvadukt, čínský pavilon, mina-
ret a umělou zříceninu Janův hrad. Díky 
unikátnímu propojení stavebních památek  

s okolní člověkem formovanou přírodou 
byl v roce 1996 celý lednicko-valtický  
areál zapsán do seznamu světového dědic-
tví UNESCO.

Skanzen Strážnice - více než 60 zají-
mavých objektů na ploše 16 ha v krásném 
a klidném prostředí. Lidová architektura 
od 18. stol., ukázky původních stavebních 
postupů, lidová řemesla, tradiční zeměděl-
ství a chov zvířat, historie a vývoj vino-
hradnictví, původní odrůdy plodin. 

Večer posezení ve vinném sklípku.

Neděle 17. září – Hrad Veveří, Brno – 
odpolední prohlídka po Brně (Špilberk, …)

Ubytování: Koleje J. A. Komenského, 
Mendelovy univerzity v Brně, pokoje jsou 
dvou-třílůžkové, buňkového typu se spo-
lečným sociálním zařízením a kuchyňkou 
pro 2/3 pokoje.

Předpokládaná cena zájezdu 2 250 Kč.  
V ceně: doprava, ubytování, 5x stravování 
polopenze v menze, parkovné, prohlídky 
do výše rozpočtu ceny zájezdu.

V programu zájezdu je počítáno se za-
jištěním průvodce u všech objektů, které 
navštívíme. Trasa zájezdu je upravena tak, 
aby nebyla uspěchaná.

Bližší informace, přihlášky, zaplacení 
zálohy a organizační záležitosti, vám po-
skytne pan David Blahut, předseda kultur-
ní komise a vedoucí zájezdu, na informa-
tivní schůzce, která se uskuteční

čtvrtek 11. května 2017  
v 17.00, velká zasedací  

místnost Obecního úřadu  
Baška (II. patro).

Kontakt: David Blahut, tel. 737 910 533, 
kultura@baska.cz

Je tomu již přes dvaadvacet let, co jsem 
jako malý kluk běhal se síťkou po baš-
teckých loukách a polích a chytal motýly  
a brouky rozličných druhů. Připomínkou 
oněch časů jsou mi nesčetné sbírky. Pa-
matuji si také, na jakých rostlinách jsem 
tyto druhy nacházel – hrachory, vikve, vlčí 
máky a jiné „plevely“ polí rostoucích na 
jejich okrajích. Nad hlavou mi také léta-
ly velké hejna vrabců, skřivani zpívali  
v poledním slunci a zvuky křepelek, těch 
co váží každý rok dlouho pouť z Afriky až 
k nám, aby zahnízdily, mne vítaly v kaž-
dém remízku. Tuto pestrou a pro mne tak 
typickou Českou krajinu jsem potkával 
v době, když už desítky let řádila kolek-
tivizace zemědělské výroby a jak se dnes 
dočítám, dělala největší škody na polních 
ekosystémech v historii zemědělství. Mělo 
být však mnohem hůř.

Dnes se píše rok 2017 a jsem si jist, že 
můj syn už výše uvedené nezažije. Proč? 
Na polích nám neroste nic jiného než ku-

kuřice, řepka, kterou občas vystřídá obil-
nina jen proto, aby tam další rok mohla 
být zase kukuřice. Kukuřice jest geneticky 
upravena, aby snášela herbicidy a po jejich 
aplikacích tam opravdu nerostlo nic jiného 
než kukuřice. Řepková pole jsou i třikrát 

ročně stříkána roundupem ze stejného dů-
vodu. O insekticidech a jiných jedech ani 
nemluvě. Naše pole jsou intenzivně zná-
silňovány, ubývá živin, půda se ochuzuje  
a vyplavuje, půda i voda jsou chemizovány 
a produkty z ní nejsou lidem ani k jídlu, 

Vlastník pozemků si svou prací staví chrám, 
chrám slávy, nebo hanby…
zamyšlení

Záběry na bašťanskou přírodu



Zpravodaj obce BaškaZpravodaj obce Baška

16

Dne 23. 3. 2017 byla velká zasedací 
místnost  OÚ svědkem dalšího pokračo-
vání besed pořádaných obecní knihovnou. 
Přestože tentokrát provizorní podmínky 
způsobené havárií na vodovodní přípoj-
ce byly v místnosti patrné, neodrazily se 

vůbec na zaujetí přednášejícího Marcela 
Pavloka, ale také na pozornosti poslu-
chačů. Jistě k tomu přispělo především 
vlastní téma besedy, které bylo „O HIS-
TORII KŘEŤANSKÉ BIBLE“. Zdá se 
symbolické, že beseda proběhla právě  
v březnu, tedy -měsíci knihy- a to nad nej-
čtenější knihou světa, vždyť za posled-
ních 50let (1965–2015) se na celém světě 
prodaly a rozdaly téměř 4,5 miliardy kopií  
Bible. 

A jaké zajímavosti na besedě zazněly? 
Tak především se posluchači dozvěděli, 
že Bible je soubor starověkých textů, které 
křesťanství, a zčásti i judaismus, považu-

jí za posvátné a inspirované Bohem, tedy 
vlastně „dopis od Boha“, a proto se nazývá 
také Písmo svaté (lat. Scriptura sancta)  
a lidově se ji také přezdívá Kniha knih. 

BIBLE OBSAHUJE:         
¬ přes 1 000 stránek (celkem 66 knih), 

které vznikly v průběhu 1.600 let  
a byly napsány asi 40 pisateli, kteří se 
většinou neznali a byli různého soci-
álního postavení;

¬ ¾ tvoří Starý zákon = 39 knih / zapsá-
no Hebrejsky + Aramejsky;

¬ ¼ tvoří Nový zákon = 27 knih / zapsá-
no Řecky.

Beseda o knize knih
z knihovny

ani k pití. Většina se spálí na bioplyn, kte-
rý rozhodně není ekoplynem, čí se z nich 
vyrobí olej.

Na hmyz, kytky a drobné ptactvo již 
dávno zapomeňte. A na krásnou Českou 
krajinu také.

A kdo za to může?
My vlastníci pozemků a nikdo jiný!
My jsme ti, kterým naši předkové dali 

právo vlastnit kus České krajiny. My jsme 
Ti, kterým bylo dáno mnoho práv, ale vět-
šina z nás zapomněla, že s právy jsou spo-
jené i povinnosti. Povinnosti, které máme 
vůči všem, kdo v této krajině žijí, od ptá-
ků, zvěři až po lidi, naše sousedy. Většina 
z nás, svěřila tyto práva a povinnosti pro-
nájmem na jiné. Nestaráme se však, jak 
tito s našimi pozemky hospodaří. Vždyť 
oni znehodnocují naše pozemky, ničí nám 
přírodu a otravují krajinu, ve které žijeme. 
Jediný, kdo toto všechno může změnit, 
jsou vlastníci pozemků. Máme na to právo 
a jsme tím i povinni.  

Vlastníci pozemků si svou prací staví 
chrám, chrám slávy, nebo hanby!

Starejme se tedy o naše pozemky, zají-
mejme se o práci těch, kterým jsme toto 
právo pronajali. Pokud nám naši krajinu 
ničí a pozemky znehodnocují, vypovězme 
jim smlouvy. I přes pětileté výpovědní lhů-
ty, lepší teď, než nikdy. Vždyť jsou to naše 
pozemky!

Na Vaše otázky, ohledně jiných možnos-
tí využití pozemků, či otázky co požadovat 
po nájemcích tak, aby naše krajina byla živá, 
Vám rádi odpovíme v mysliveckém sdruže-
ní Baška, neboť našim primárním cílem není 
lov, ale ochrana zvěře a jejího prostředí. 

Za myslivecký spolek: Martin Mati

Záběry na bašťanskou přírodu
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Po úspěšném tvořivém vánočním setká-
ní s Martinou Mílovou, kdy jsme vyrábě-
li gelové svíce, jsme se s touto kreativní 
dámou opět setkali 5. dubna v bašťanské 
knihovně. A samozřejmě to bylo setkání 
tvůrčí, jinak to s paní Martinou ani nejde. 
Když si ze svých tašek, košíků a bedýnek 
začne vytahovat materiál, většinou přírod-
ní, ale i recyklovaný, je jisté, že budou pod 
rukami přítomných vznikat zajímavé věci.

A tak tomu i bylo. Když jsme se sešli před 
Velikonocemi, dalo se předpokládat barvení 

vajíček, vyrábění zajíčků, beránků. Ale ten-
tokrát jsme si my, ženy, vyráběly pro sebe. 
A co? Jemnou ozdobu – kvítek dle naší fan-
tazie z tenké organzy, který byl hebký jako 
pavučina, třpytil se prostředním korálkem. 
A zasazený na svetru či haleně každé z nás 
vypadal opravdu skvěle. Takto se nás oz-
dobila asi dvacítka žen, též slečny a dívky  
a měly jsme z toho opravdu všechny radost.

A že nepřišli pánové? Byl tady jeden 
mladík, ale když viděl ten „babinec“, asi 
se zalekl a raději hleděl do knih v regá-
lech s dovětkem: já si raději půjčím knihu. 
Pravda, v naší činorodé práci nás přišel po-

vzbudit pan místostarosta, kvítek jsme mu 
chtěli věnovat, třeba pro manželku, dceru, 
ale nechtěl jej od nás přijmout. Proč asi?

Tvořivé jarní odpoledne proběhlo v klid-
né a pohodové atmosféře, kde se probra-
lo i velikonoční pečení a přípravy na tyto 
svátky jara. Věřím, že jste je prožili tak, 
jak jste si je představovali, přichystali, na-
plánovali.

A co naplánujeme za tvoření v knihovně 
na příště? Určitě paní Martina něco vymy-
slí, takže si pravděpodobně podzimní tvůr-
čí dílny nenechejte ujít!

Dajana Zápalková

Květinové jarní tvoření
z knihovny

Velmi poutavou částí besedy byla ta, kte-
rá se věnovala archeologickým nálezům 
svitků nebo pergamenů, například známý 
je objev tzv. Kumránských svitků z jesky-
ní v okolí Mrtvého moře. Na našem území 
je první tištěnou Biblí šestidílná Králická 
bible z let 1579-1594. A právě tato se sta-
la podkladem pro nejrozšířenější překlad 

Bible v naší republice, který je znám jako 
Český ekumenický překlad (1. vydání  
v roce 1979).

Určitě tato beseda mohla jen poodkrýt 
jedinečnost této knihy, nicméně, alespoň 
vytvořila možnost přemýšlet v dnešní 
uspěchané době o kořenech křesťanství, 
které pro mnohé nemusí nic znamenat. 

Je třeba si ovšem uvědomit, že je na něm 
vytvořena nejen evropská kulturní společ-
nost.

Příslib Marcela Pavloka na podzimní 
pokračování besedy s tímto tématem dává 
možnost všem, kteří jarní termín besedy 
nestihli. Její termín se jistě včas dozvíte.

Martin Čajánek
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Zalistujeme-li stránkami kroniky obce 
Baška a zastavíme se u data 5. května 1977 
zjistíme, že jsme si tehdy připomínali ne-
jenom 32. výročí osvobození obce Rudou 
armádou, ale že tento den je rovněž zvlášť 
výrazným písmem zapsán do její kulturní 
historie.

Sokolovna v Bašce byla místem, kde se 
uskutečnil JUBILEJNÍ KONCERT k 25. vý-
ročí Lašského smíšeného pěveckého sboru. 
Atmosféra koncertu byla o to slavnostnější, 
že na jevišti v Bašce jsme mohli poprvé uví-
tat vzácné hosty, přední sólisty opery a baletu 
Národního divadla Praha.
Připomeňme si jejich jména:
¬ národní umělec Eduard Haken, sólista 

opery
¬ zasl. umělec Lubomír Havlák, sólista 

opery
¬ Ivona Valentová, sólistka opery
¬ zasl. umělkyně Vlasta Šilhanová, sólist-

ka baletu
¬ zasl. umělec Jaromír Petřík, sólista baletu
¬ profesor Rudolf Zeman, korepetitor 

Opery ND, klavírní doprovod
¬ pan Rudolf Fiala, vedoucí náborové 

správy ND

Hluboký a nezapomenutelný umělecký 
zážitek zůstal dlouho v paměti všem, kteří 
se tohoto koncertu měli možnost osobně zú-
častnit. Nikoho z nás, kdo jsme se na jeho 
přípravě podíleli, nenapadla tehdy myšlenka, 
že by tato setkání mohla mít ještě někdy svá 
pokračování. Dnes již víme, že se uskutečnila 
celá řada společných koncertů předních só-
listů opery i činohry Národního divadla Pra-
ha s Lašským smíšeným pěveckým sborem. 
Koncerty se uskutečnily nejenom v Bašce, 
ale i v dalších místech naší vlasti. Nechyběla 
ani společná televizní a rozhlasová vystou-
pení i setkání s umělci při představeních Ná-
rodního divadla v Praze. Mezi umělci, kteří 
se sborem vystupovali nejčastěji, to byl pře-
devším národní umělec Eduard Haken, dále 
zasloužilá umělkyně Marie Glázrová-Hake-
nová, Ivona Valentová, zasloužilý umělec 
Lubomír Havlák a profesor Rudolf Zeman.

Poděkování a uznání za mimořádnou 
obětavost a úsilí při přípravě desítek spo-
lečných koncertů patří především dlou-
holetému sbormistru Lašského smíšeného 
pěveckého sboru panu Adolfu Kolčářovi, 
který má spolu se všemi členy sboru hlavní 
zásluhu na tom, že koncerty patřily k těm, 

na které se bude ještě dlouho vzpomínat.
Musíme si však připomenout i zásluhy 
lidové umělkyně paní Boženy Peterkové 
a pana Rudolfa Fialy, kteří stáli u zrodu 
první návštěvy umělců Národního divadla 
v Bašce. Jsem přesvědčen, že není nadsáz-
kou říci, že teprve s odstupem let budeme 
moci plně docenit význam těchto nevšed-
ních a jistě jen těžko opakovatelných umě-
leckých zážitků, které tyto koncerty obča-
nům Bašky i našeho kraje přinášely.

Dobrá věc se podařila, jistě není důležité 
čí větší nebo menší zásluha to byla. V ka-
ždém případě je však nutno ocenit přede-
vším nevšední přístup umělců, kteří v pod-
mínkách, ne zrovna ideálních, si dokázali 
svým uměleckým vystoupením i vztahem 
k divákům získat jejich lásku a obdiv. Při-
jetí, jakého se jim u nás o dostávalo, bylo 
asi tou nejcennější devizou, kterou jsme se 
našim hostům mohli odměnit. Myslím si, 
že se nám podařilo získat i jejich srdce….

Vzpomínky protkané pokorou, úctou 
ale i poděkováním 1977–2017
z historie

Členové LSPS po jubilejním koncertu v Sokolovně v Bašce 5. 5. 1977
Uprostřed: dirigent LSPS Adolf Kolčář s klavíristkou Ing. Marií Volnou
Členové LSPS v roce 1977: Carbolová, H., Fišerová A., Juřicová B., Kapsová V., Kozlová M.,  
Lepíková M., Ličková J., Lišková D. st., Lišková D. ml., Měrková Z., Němcová M., Nytrová M.,  
Penkalová M., Pastrňáková M., Sanytrová A., Šigutová L., Šárková V., Bražinová J., Foldy-
nová L., Fucimanová M., Galiová M., Kolčářová A., Kořená M., Kuboňová M., Lišková M.,  
Měrková L., Pavloková Z., Rojková M., Gara J., Javorský M., Janík R., Kořený P.,  
Nytra F. Ing., Otipka L., Fišer B., Galia A. MUDr., Lička J., Lepík M., Liška J. Ing., Kuboň J.,  
Juřica R., Majs F., Měrka J., Měrka E., Pavlok Z., Poloch Z., Šigut J.
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...každé pondělí na Obecním úřadě  
v Bašce... zvlášť teď na jaře, když jsou ote-
vřená okna.  Ale nemusíte poslouchat jen 
pod okny -  kdo rád zpívá, může přijít mezi 
nás a najít zde kromě zpěvu i partu prima 
lidí. Komu se zpívat nechce a hudbu má 
rád, může si nás přijít poslechnout  na Dni 
obce, 27. května v dopoledních hodinách 
v areálu naší přehrady Bašky, kdy se sbor 
chystá zazpívat méně známé lidové písně.

Kromě tohoto vystoupení se chystáme 
do Karlových Varů, kam jedeme na pozvá-
ní Karlovarského pěveckého sboru a sboru 
Vivat Musica Kraslice. V Karlových Varech 
společně zazpíváme Mozartovu Koruno-
vační mši, kterou právě „oprašujeme“. Ale 
tímto vystoupením s Mozartem ještě ne-
končíme, protože nyní s naší sbormistryní 
Janinou Ptakovou nacvičujeme Requiem, 
které zazní v listopadu v Národním domě  
v Místku. Je to opravdu výjimečná a po-
vznášející skladba, při které většině z nás 
běhá mráz po zádech. Pokud se nám toto 
dílo podaří, věříme, že to bude silný záži-
tek. Protože  obě skladby jsou náročné a při 
běžných zkouškách bychom je nestihli na-
cvičit, čeká nás začátkem června víkendové 
soustředění v Nové Vsi u Frýdlantu, kde bu-
deme obě skladby pilovat.  Kromě nich tam 
také budeme sestavovat program pro oslavu 
65. výročí založení našeho sboru. O tom 
se více dočtete v některém z dalších čísel 
obecního zpravodaje.

Aktuálně společně se Symfonickým or-
chestrem města Frýdku - Místku a pěvec-
kým sborem Smetana dotáčíme v Českém 
rozhlase v Ostravě CD, kde budou známé 

operní melodie. CD se pokusíme v co nej-
bližší době vydat.

To je vše o našich nejbližších pěveckých 
plánech. No, a že se kromě zpěvu rádi ba-
víme, můžete posoudit i na přiložených fo-

tografiích, kde je zachycena atmosféra Po-
mlázkové zábavy v Hodoňovicích U Čendy, 
kterou každoročně náš sbor organizuje. Ta 
letošní se velmi vydařila.

Jana Moravcová

Jsme tady a je nás slyšet...
současnost

Jak jsem již mi-
nule slíbila, dala 
jsem si předse-
vzetí, že vás, milí 
čtenáři Zpravodaje 
obce Baška, budu 
pravidelně infor-

movat o krocích vedoucích k výstavbě, re-
konstrukci a přístavbě nové školy v Bašce. 
Díl druhý bych mohla s trochou nadsázky 
nazvat: Jak jsme našli kostlivce ve skříni. 

Ale pěkně od začátku. V úvodním díle 
jsem vás seznámila se změnami, které se 
týkají okolí školy a jsou nepřehlédnutelné 
(stromy, pozemky atd.). Námět pro dnešní 

článek je však mnohem méně viditelný, ale 
o to zajímavější. Pohodlně se usaďte a na-
vštivte se mnou prostory školy, které ukrý-
vají vzpomínky prachem a léty zaváté. 

Při přípravě dokumentů pro okresní ar-
chiv ve Frýdku-Místku jsme objevili vzác-
né poklady: například třídní výkazy žáků, 
kteří navštěvovali školu v Bašce v třicá-
tých a čtyřicátých letech minulého století, 
kroniky, knihy cti, třídní knihy a další ne-
jen školní dokumenty. Vše psáno plnicím 
perem a krasopisem – radost pohledět. 
Na světlo se vylouply i Návody na pou-
žití masky CO, Chemický oblek – rychlé 
a účinné použití, Kniha ošetření žáků bez 
lékařské pomoci a s lékařskou pomocí, Ná-
kresy na novostavbu 4třídní obecné školy 

v Bašce u Frýdku z roku 1931, Projekto-
vá dokumentace rekonstrukce ZDŠ z roku 
1972, výkres Arcibiskupských železáren  
v Bašce z roku 1882 a nejrůznější staré 
školní nástěnné mapy a také kostlivec ne-
boli obraz kostry lidského těla, který jsme 
objevili na dně jedné ze skříní.  

Jako zajímavost jsem pro vás vybrala 
několik zápisů z Knihy ošetření. Například  
v letech 1960 až 1970 byly ve škole zaevi-
dovány tyto školní úrazy: škrábnutí sekerou 
do kotníku prstu způsobené při činnostech 
pracovních, píchnutí plnicím perem při ho-
dině jazyka českého, píchnutí připínáčkem 
z nedbalosti, neviditelné škrábnutí perem 
nad levou lopatkou způsobené sousedem 
sedícím v lavici za žákem, odřenina kotníku,  

Jak se staví škola – díl 2.
ze školy

Záběry na fotografiích z Pomlázkové zábavy
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kolena a lokte při neukázněné chůzi v tě-
lesné výchově, píchnutí plnicím perem přes 
svetr, košili a podvlečku, úder kladívka ve-
dle. Následující desetiletí přineslo úrazy 
jiného typu, namátkou jsem vybrala napří-
klad pohmoždění lokte při úderu do dveří 
šatny, zraněné koleno při pádu cestou do 
školy, tržná rána na hlavě vzniklá pádem 
ve třídě, tržná rána na hlavě po úderu 
houpačky na vycházce, natažené svaly na 
pravé paži po pádu na svahu Lysé hory na 
lyžích (pozn. došlo ke zlomení jedné lyže), 
natržený levý koutek úst (nešťastnou ná-
hodou spadl o přestávce o okraj tabule a 
zavadil o ni ústy), ulomený zub při společ-

né hře ve výchově tělesné. Za perlu perel 
považuji úraz, který se stal 24. dubna 1987 
žákyni Andree J. a jednalo se o střihnutí 
nůžkami do prstu při přípravě mávátka do 
prvomájového průvodu. 

Vzhledem k faktu, že jsem byla přizvá-
na i nahlédnutí do projektové dokumen-
tace nové výstavby, která je obsáhlá, plná 
čísel a nákresů, jsem také obeznámena  
s výkazem výměr a současnými cenami 
stavebních prací, rozhodla jsem se vám, 
milí čtenáři, představit část položek z Roz-
počtu na novostavbu školní budovy v Baš-
ce u Frýdku z roku 1931. Tak například: 
Asi 500 m2 dvora odkopati a nasypati jako 

příplatek na předešlé položky ve spádu ke 
sběrným jímkám na dvoře do srovnaných 
kot provésti – cena 1 000 Kč; Vyčištění 
celé budovy před předáním v užívání, tj. 
umytí, očištění a vyleštění podlah, dlažeb, 
schodů, dveří, sporáků, kamen, oken, veš-
kerého kování, jakož i vyčištění celého sta-
veniště od zbytku stavebního rumu – cena 
1 500 Kč atd. Celkový stavební náklad No-
vostavby obecné školy v Bašce u Frýdku 
činí 501 404,60 Kč, zpracováno ve Frýd-
ku 13. dubna 1932 stavební kanceláří Ant. 
Bezděk, tel. číslo 69. 

Za zmínku také stojí Výpis z pozemko-
vé knihy z roku 1932 s kolkem v hodno-
tě 8 Kč, kde je vepsána tato věta: Došlo  
5. pros. 1901 – Podle kupní smlouvy ze dne 
5. září 1901 a úředního vysvědcení ze dne 
23. října 1901 vkládá se právo vlastnické 
Školní obci Bašce a poznamenává se právo 
zpáteční koupě pro Jeho cís. a král. Výsost 
arciknížete Bedřicha…

Většina z výše uvedených dokumentů 
je již v odborné péči okresního archivu ve 
F-M. Některé z „kostlivců ve skříni“ však 
neměly pro frýdecký archiv historickou 
hodnotu, ale mají neopakovatelný půvab 
pro historii naší školy, a proto se také stě-
hují do náhradních prostor, aby při otevře-
ní nové školy zdobily svými vzpomínkami 
a dlouhověkostí její nový vnitřní interiér.

A závěrem Kostlivec ve skříni:
Pomůcka pro výuku přírodovědy, bio-

logie a přírodopisu je sice již v chatrném 
stavu, ale její nález na dně jedné ze skříní 
byl výjimečným okamžikem. Proto jsem si 
dovolila jej přidat do dnešního článku.

Renáta Válková, ředitelka ZŠ a MŠ
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V úterý 11. dubna se ve škole konalo ve-
likonoční tvoření rodičů s dětmi. Tuto již 
tradiční akci, na jejíž organizaci se podí-
lí škola a také rodiče z Klubu rodičů při 
ZŠ Baška – děkujeme nejen za pomoc, 
ale i za dobrou náladu - můžeme označit  
s klidem za úspěšnou. Jak všechny aktivity 
vnímali žáci páté třídy, se dozvíte z jejich 
dopisů:

„Dne 11. 4. 2017 byly velikonoční dílny. 
V různých třídách se něco k Velikonocům 
vyrábělo. Například ovečky, zdobená papí-
rová vajíčka atd. V tělocvičně se prodávaly 
staré učebnice, židle a také tabule. Nejlepší 
byla jídelna, tam byly dílny taky. Podávalo 
se tam občerstvení a samé dobroty. Řekla 
bych, že jarmark byl bez chyby,“ napsala 
Tereza Vyvialová.

„Na jarmarku jsem pomáhala u veliko-
nočních dílen. V jedné třídě jsme byly čty-

ři holky z páté třídy, já, Mája Herecová, 
Simča Pavlásková a Jana Grygaříková. 
Každá z nás byla na nějakém stanovišti. 
Jana pomáhala vyrábět ovečky z papí-
rových talířů, Simča zase dělala ovečky  
z kolíčků na prádlo a já s Májou jsme po-
máhaly dětem vyrábět zápichy do květiná-
čů v podobě slepiček, ovcí a zajíčků. S Má-
jou jsme připravily moc pěknou prezentaci 
i s hudbou, kterou jsme pustili na interak-
tivní tabuli. Jarmark se povedl. Taky jsme 
se dobře pobavili,“ sdělila své zážitky Te-
reza Kmošťáková.

Žákyně Lucie Votápková napsala: „V díl-
nách to bylo super. Pořád k nám někdo cho-
dil. Lidé, kamarádi, rodiče a děti chodili po 
třídách. Vyráběli dokonce i dospělí!“

„Dne 11. 4. 2017 jsem se zúčastnil po-
máhání na jarmarku s kamarádkou Terkou 
Vyvialovou a paní učitelkou Cudzikovou 
Prodávali jsme v tělocvičně staré učebni-
ce, nábytek a taky staré tabule. Když jsme 

si s Terkou prohlíželi učebnice a zkouše-
li vyřazený školní nábytek, byla to vážně 
sranda. Zajímavé bylo, že se v jídelně pro-
dával i medvědí česnek. Taky si mohli ná-
vštěvníci koupit buchty, mufiny, čaj a kávu. 
Bylo to moc fajn,“ sdělil čtenářům Zpravo-
daje Lukáš Bartulec.

Maruška Herecová své dojmy shrnula 
takto:

„O jarmarku se všechny děti ve ško-
le bavily, dokonce i páťáci, kteří na akci 
pomáhali. Spousta krásných výrobků  
a k tomu prezentace s hudbou. Všichni 
rodiče se pustili do práce se svými dětmi  
a vyráběli výrobky, které byly moc krás-
né, že se daly použít třeba jako zápichy do 
květináčů. Byla tam také výborná kuchyně, 
spousta dobrého jídla a pití. A k tomu na 
tabulích byly nakreslené skvělé obrázky  
s velikonoční atmosférou. Doufám, že příš-
tí rok přijdete taky. A vezměte s sebou dob-
rou náladu!“

Velikonoční tvoření ve škole očima páťáků
ze školy
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Jak se to říká, když někdo něco udělá či 
dodá tak tak v termínu? Za pět minut dva-
náct? Názor pana Jaska na přestavbu školy 
v Bašce přichází tedy obrazně řečeno pět 
minut po dvanácté. Velký pesimista by 
glosoval….“možná i hodinu!“

Diskuze o tom, jak by měla vypadat 
nová škola v obci, již dávno proběhly. 
Představitelé obce a paní ředitelka dokon-
ce navštívili i okolní obce, aby se inspiro-
vali podobnými scénáři. Naše obec i obce 
v okolí zažívají populační boom, lidé sta-
vějí domy na venkově a rádi by, aby jejich 
děti navštěvovaly místní školu. Ale proč se 
vracet k řadě argumentů o tom, proč bude 
v Bašce dvoustupňová škola…., vše je již 
na papíře černé na bílém a s potřebnými 
„razítky“. 

Jen malá připomínka k umístění školy v 
centru obce. Ano, využije se stávající budo-
va ze začátku 20. století. Dnešní architekti 

umí citlivě navázat a propo-
jit staré s novým, a každý 
patriot určitě ocení historic-
kou návaznost na původní 
školní budovu. Že to jsou 
řeči? „Podívej, do téhle 
školy chodila již tvoje pra-
babička, babička, maminka 
a budeš do ní chodit i ty“. 
To nejsou řeči, to je úcta k 
tradici.

A poslední malá připomínka, kapku více 
citově zabarvená…Nevadí mi, že u školy 
nebudou dva tenisové kurty, a že se tam 
možná nevejde vše, co nabízí moderní 
sportovní trendy…. Nikdy jsem si pro své 
děti nevybírala předškolní a školní zaříze-
ní dle toho jak jsou materiálně vybaveny 
jejich prostory. I ve staré budově s nevy-
hovující tělocvičnou mohou pracovat lidé, 
kteří věnují své pedagogické činnosti ce-
lou osobnost a kteří vytváří pro naše děti 
úžasné zázemí. Vše je o lidech a tom, co 

našim dětem předají. A já 
se těším, že v obci budou 
vyrůstat další generace 
žáků, kteří absolvují devět 
let školní docházky na jed-
nom místě (nebudou ano-
nymní jednotkou ve velké 
městské škole), budou mít 
vztah k obci a její historii, 
půjdou si do místního lesa 

povídat o biodiverzitě přírody, mohou za-
vítat do místní knihovny a rozvíjet svou 
čtenářskou gramotnost, budou ve svém 
vlastním bydlišti vydávat svůj školní časo-
pis, mohou se fundovaně zajímat o politic-
ký život své obce a když na to budou mít 
potřebný věk a znalosti, třeba i diskutovat 
se svým představitelem obce o tom, co by 
se dalo v obci změnit k lepšímu. A takto 
může vyrůst další generace mladých lidí, 
kterým není jedno, kde a jak žijí. A o tom 
je celá politika na obecní úrovni! 

Martina Mílová

Reakce občanky na názor občana  
(na článek p. B. Jaska k devítileté škole v Bašce)

názory občanů
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Bašce
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přehrady Baška

2
0

1
7

M� ������

P�� H� �� ������

SDH B����

SDH H� �� ������

TJ S� �� �B���� ��������� � ����

H� �� ����

V������

V� ��������� ��� �
S���� ���� �

V������ ��� �

D���� � C���

TJ S� �� �B����

M��������� ��� ���

Z���������
O������ ��L����� �� ����� ������� ��� �

ZŠ B����

Č������� ��� R������� ��� ���

B�������� ��� ���

Obec Baška ve spolupráci s místními spolky a příznivci pořádá obecní den

vstup zdarma

večerní taneční zábava

orientační běh

sportovní soutěže pro děti i dospělé

vědomostní soutěže

spousta lahodného jídla a pití

zahrají Vám Sousedé,

Pleasure without problems, a další ...

představení spolků a firem

působících na území obce

ukázky sokolnictví

ukázka nové hasičské techniky

letecké modely

malování na obličej

poštovní holubi

zazpívá LSPS

cvičení jógy

Těšíme se na Vás!

řezbářské práce pro přehradu
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Ceník inzerce ve zpravodaji

A4

A5

(1/2 A4)

1/4 
A4

A4 2 000,- Kč
A5 (1/2 A4) 1 000,- Kč
1/4 A4 500,- Kč

Uvedené ceny jsou včetně 21% DPH.
Při objednání opakované inzerce bude poskytnuta  

sleva 10%.

Své požadavky na inzerci zasílejte na e-mailovou adresu
zpravodaj@baska.cz s volbou požadovaných rozměrů 

a četnosti opakování.
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Jak jistě víte, přistoupili jsme k modernizaci komunikace mezi radnicí a občany. Již 
nějaký čas využíváme SMS zprávy, hlasové zprávy a e‐maily a v  tuto chvíli bychom 
Vám rádi představili naši obecní aplikaci pro chytré telefony, díky které budete mít 
vždy  po  ruce  důležité  informace,  kontakty  i možnost  podílet  se  na  zlepšení  života  
v naší obci.  Pokud ještě nejste registrovaní v Mobilním rozhlasu, doplňte své údaje 
na baska.mobilnirozhlas.cz. 

Jak začít používat aplikaci? 

Podmínky pro občany jsou pro informaci k dispozici na 
www.mobilnirozhlas.cz/obchodni-podminky-registrace. 

1. Stáhněte Mobilní rozhlas z Google Play nebo Apple Store.  
2. Nainstalujte ji, otevřete aplikaci a vyberte naši obec. 
3. Zadejte své telefonní číslo. 
4. A to je vše! Můžete začít využívat všechny funkce v aplikaci.  
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Tak šel čas...

▲ Poslední předlistopadové ukázkové cvičení tehdejších členů 
civilní obrany se konalo v Bašce pod přehradou 20. června 1989. 
V řadě stojí velitelé jednotlivých hlídek.
Zleva: Jana Konečná, Václav Krpec, Zdeněk Skokan, Bohuslav 
Novák a Karel Penkala.

Z archivu fotografií obce Baška vybral a textem doplnil František Vaníček

▲ Na pozvání Obce Bašky, Osvětové Besedy a TJ Sokola  navštívil 
náš kraj v září roku 1985 František Plánička, fotbalová legen-
da, vynikající brankář Československa 30.let minulého století. 
Účastník mistrovství světa v kopané (Řím, 1934). Na archivní foto-
grafii po besedě v zasedací místnosti OU Baška. Vlevo František 
Plánička spolu s jedním z účastníků této besedy panem Pavlem 
Tománkem z Kunčiček u Bašky.

► V letech 1987-1990 
pokračovala druhá eta-
pa stavby Kulturního 
domu v Bašce. Na foto-
grafii z roku 1989 jsou:
zleva: Eduard Špok, 
Zdeněk Pavlok a Jan 
Kozel - brigádníci.
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▲ Ve dnech 28. -29. března 1992 navštívila Bašku na pozvání je-
jich představitelů delegace chorvatské Bašky z ostrova Krku. Tato 
návštěva byla motivována navázáním přátelských vztahů.
Na fotografii vlevo: první polistopadový starosta Bašky Jiří Vašinka, 
který se v březnu letošního roku dožil významného životního jubi-
lea (85) a místostarosta Pavel Mráz. Vpravo: vedoucí této delegace 
dr.Josip Šerčič.

► K pravidelným tradicím Bašky patří setkávání jejich rodáků. 
Na archivní fotografii z května roku 1996 jsou za předsednickým 
stolem. Zleva: hlavní organizátorka Marta Bacílková, tehdejší 
padesátnice, učitelky Růžena Vyviálová a Marie Boláčková  
a tehdejší místostarostka Bašky Ing. Stanislava Vítová.


